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رویدادها
دبیر جشنواره فیلم فجر:

با لباس رسمی بیایید
دبیر سی وپنجمین جشنواره 
فیلم فجر اعلام کرد اگر نظر 
رئیس س��ازمان سینمایی بر 
این باش��د ک��ه گزارش های 
مالی جشنواره منتشر شود، 
 دبیرخان��ه آمادگ��ی انجام این مس��اله را دارد. 
به گزارش مهر، نشست خبری سی وپنجمین 
جش��نواره فیلم فجر با حضور محمد حیدری 
دبی��ر 2 دوره اخیر این رویداد س��ینمایی آغاز 
شد.  محمد حیدری در ابتدای نشست گفت: 
با یاد و خاطره جانفشانان آتش نشان در حادثه 
پلاس��کو مراس��م را آغاز می کنیم و امیدوارم 
با یاد آنها به استقبال جش��نواره برویم و سال 
خوبی را برای س��ینمای ای��ران رقم بزنیم. وی 
افزود: س��ینمای ایران در مرحله پوست اندازی 
ق��رار گرفت��ه و فیلم اولی ها در کن��ار بزرگان 
س��ینما حضور دارند که اتفاق مثبتی اس��ت. 
حی��دری در ادامه گفت: بهروز غریب پور، مدیر 
س��ینمای رس��انه های گروهی )برج میلاد( و 
مجید مظفری )مدی��ر کاخ  مردمی- پردیس 
ملت( هس��تند و من از این دو هنرمند تشکر 
 می کن��م ک��ه ای��ن مس��ؤولیت را پذیرفتند. 
به گفت��ه وی، مهتاب کرامتی امس��ال هم در 
جش��نواره حضور دارد و همانند سال گذشته 
مشاور هنری دبیر اس��ت. دبیر جشنواره فیلم 
فجر درباره انصراف فیلم »امپراطور جهنم« به 
کارگردانی پرویز ش��یخ طادی توضیح داد: این 
فیلم برای بخش چش��م انداز س��ینمای ایران 
انتخاب ش��د اما تهیه کننده فیل��م حضور در 
چشم انداز را نپدیرفت. هیات انتخاب این فیلم را 
برای بخش سودای سیمرغ انتخاب نکرد و من 
به عنوان دبیر جشنواره به دلیل اهمیت موضوع 
فیلم خواستم در بخش چشم انداز دیده شود تا 
توسط مردم و رسانه ها داوری شود اما تهیه کننده 
قبول نکرد. در حالی که اگر من جای صاحبان 
فیلم بودم اجازه می دادم این فیلم در جشنواره 
دیده شود. وی درباره بیانیه انجمن منتقدان و 
مسائلی که پس از اعلام اسامی داوران این دوره 
جش��نواره رخ داد نیز گفت: با شورای مرکزی 
انجمن منتقدان جلساتی داشتیم و آنها ۵ نفر 
را معرفی کردند تا یکی از آنها در داوری حضور 
داشته باش��د. ما در بخش سودای سیمرغ هم 
از آق��ای اکبر نبوی دعوت کردیم و به نظرم به 
همه عزیزان احترام گذاشتیم. باید توجه داشته 
باشیم که جشنواره سیاست های خودش را دارد 
و در انتخاب داوران تنها دبیر جشنواره تصمیم 
نمی گیرد. حی��دری ادامه داد: از روز ۱۰ بهمن 
فیلم ها در برج می��لاد و پردیس ملت نمایش 
داده خواهد شد و جشنواره در سینماهای دیگر 
از ۱۱ بهمن ماه شروع خواهد شد. وی در بخش 
دیگر عنوان کرد: در همه آیین هایی که در دنیا 
برگزار می شود همه با لباس رسمی حضور پیدا 
می کنند. این مس��اله اگر در این جشنواره جا 
افتد می توان به همکاری ش��ورای مد و لباس 
وزارت ارشاد نیز فکر کرد. من از همه دوستان 
می خواهم در مراسم های جشنواره فیلم فجر با 

لباس رسمی ورود پیدا کنند.

دبیر جشنواره شعر فجر:
هیچ اعمال نفوذی را نمی پذیریم

دبیر علمی جشنواره شعر فجر 
می گوید تسلیم هیچ فشاری 
برای انتخاب شدن یا نشدن 
کتاب��ی در جریان داوری این 
جش��نواره نخواهد شد و در 
صورت چنین مساله ای از سمتش کناره گیری 
می کند. به گزارش مهر، محمدکاظم کاظمی، 
دبیر علمی یازدهمین دوره جشنواره شعر فجر 
گفت: هم��ه داوران در هیات علمی انتخاب و 
تایید ش��ده اند. روال هم این ب��ود که اعضای 
کمیته علمی افرادی را پیش��نهاد کردند و در 
نهایت پس از بررسی پیشنهادها به فهرستی 
رسیدیم که از نظر تعداد بسیار بیشتر از میزانی 
بود که ما احتیاج داشتیم. کاظمی افزود: برای ما 
یکی وقوف علمی و احاطه به موضوع موردنظر 
برای داوری و دیگری امانتداری و انصاف ملاک 
اصلی انتخ��اب داوری بود که امیدوارم محقق 
شده باشد. وی همچنین گفت: من با این تصور 
سمت دبیری جشنواره را پذیرفتم که هیچ چیز 
نتواند به نظر داوران و مجموعه ما تاثیر بگذارد 
و سفارش��ی برای اضافه یا کم شدن کتابی به 
جمع ما نشود. آقای صالحی، معاون فرهنگی 
وزیر ارشاد و آقای قزلی مدیرعامل بنیاد شعر 
و ادبیات داس��تانی ه��م در این زمینه به من 
اطمینان داده اند اما به هر حال من اطمینان 
دارم که از س��وی دست اندرکاران و مسؤولان 
جشنواره هیچ دخالتی صورت نخواهد گرفت 
و اگ��ر از جایی دیگر  هم بخواهد اعمال نفوذ 
یا فشاری مستقیم یا غیرمستقیم انجام شود، 
ب��رای ما قابل قبول نخواهد بود و من به هیچ 
وجه چنین چی��زی را نخواهم پذیرفت. کما 
اینک��ه در دوره های قبل هم تا جایی که من 
خب��ر دارم، چنی��ن اعم��ال نفوذهایی وجود 

نداشته است.

معرفی مشهدالرضا)ع( به عنوان 
پایتخت فرهنگی جهان اسلام

روز گذش��ته مش��هدالرضا)ع( ب��ه عن��وان 
»پایتخت فرهنگی جهان اسلام« معرفی شد. به 
گزارش تسنیم، مراسم رسمی »مشهد؛ پایتخت 
فرهنگی جهان اس��لام« دیروز ب��ا حضور 2۵۰ 
شخصیت فرهنگی و سیاسی از ۵۱ کشور جهان 
اسلام و مس��ؤولان کشوری در تالار قدس حرم 
مطهر امام رضا)ع( در این ش��هر برگزار شد. بر 
پایه این گزارش، عنوان »پایتخت فرهنگی جهان 
اسلام« با تصمیم آیسس��کو )سازمان اسلامی، 
آموزش��ی، علمی و فرهنگی وابسته به سازمان 
کنفرانس اس��لامی( برای یک دوره یک س��اله 
برای مش��هد مقدس در نظر گرفته شده است. 
مشهد مقدس دومین شهر ایران است که به این 
عنوان بین المللی دست یافته است. پیش از این 
در سال 2۰۰6  شهر اصفهان برای نخستین بار 
از ایران به عنوان پایتخت فرهنگی جهان اسلام 
معرفی ش��د. یکی از حاشیه های مراسم معرفی 
مشهدمقدس به عنوان پایتخت فرهنگی جهان 
اسلام، عدم حضور  آیت الله علم الهدی و رئیسی 
روی س��ن مراس��م بود. گفته می شود، حسین 

فریدون یکی از میهمانان روی سن بود.

حضور وزیر در جشن تولد 
در روز عزای عمومی!

وزی��ر ارش��اد در حالی به بهان��ه  همدردی 
با حادثه دیدگان پلاس��کو به مراسم اختتامیه 
سی ودومین جشنواره موسیقی فجر نیامد که 
فردای همان روز به جش��ن س��الروز تاسیس 
یک��ی از رس��انه های دولت��ی رفته اس��ت. به 
گزارش تس��نیم، وقتی وزیر ارشاد حاضر نشد 
در روز یکم بهمن ۱39۵ به مراس��م اختتامیه  
جشنواره موسیقی فجر بیاید، ظاهر مساله کاملا 
توجیه پذیر اس��ت اما باید از او پرسید که چرا 
درست فردای همان روز یعنی شنبه دوم بهمن 
به جش��ن سالروز تاس��یس یکی از رسانه های 
دولتی رفته اس��ت. جالب تر اینکه روز شنبه از 
س��وی دولت برای همدردی با حادثه دیدگان 
پلاس��کو عزای عمومی اعلام ش��ده بود و وزیر 
ارش��اد در همان روز به این مراسم رفته است. 
قاب��ل تامل آنکه ش��نبه دوم بهمن هنرمندان 
عرصه موسیقی تمام اجراهای شان را لغو کرده 
بودند، اما وزیر ارشاد راه دیگری در پیش گرفت.

»فرستاده؛ از کابل به کاخ سفید...« 
در بازار کتاب

»فرستاده؛ از کابل به کاخ سفید، سفر من در 
جهانی متلاطم« نوشته  زلمی خلیل زاد با ترجمه  
مصطفی احمدی توس��ط انتش��ارات کوله پشتی 
منتشر ش��د. به گزارش تسنیم، انتشار این کتاب 
در دنیای غرب سر و صدای زیادی به پا کرد،  چرا 
 که خلیل زاد برای نخس��تین بار بخش��ی از روابط 
پشت پرده آمریکا در افغانستان و منطقه خاورمیانه 
را در قال��ب خاطرات خ��ود روایت کرده اس��ت. 
فرس��تاده  کابل به کاخ س��فید، س��فر پرماجرای 
زندگی خود را از افغانستان تا ایالات متحده آمریکا 
با تمرکز بر حوادث و جریانات سیاس��ی  به تصویر 
می کشد. در این کتاب، او دیدگاه های خود و ایالات 
متحده را درباره منطقه  خاورمیانه، بویژه افغانستان، 
عراق و حتی ایران بیان می کند؛ دیدگاه هایی که به 
هر حال ریشه در تربیت آمریکایی او دارد. خلیل زاد 
در مقام هایی چون فرستاده ویژه رئیس جمهوری 
آمریکا، س��فیر آمریکا و نماین��ده دائم آمریکا در 

سازمان ملل متحد خدمت کرد.

کانون نویسندگان زن مسلمان 
تأسیس شد

سارا عرفانی از تاسیس »کانون بانوی فرهنگ؛ 
نویسندگان زن مسلمان« خبر داد. به گزارش مهر، 
نویس��نده رمان »پنجشنبه فیروزه ای« گفت: این 
گروه فرهنگی با همکاری و مساعدت فرهنگسرای 
انقلاب اسلامی در این محل شکل گرفته است و 
هدف از تاس��یس آن هم افزایی و هم اندیش��ی در 
حوزه ادبیات داس��تانی است. وی افزود: در مرحله 
اول از فعالیت این کانون از تمام نویسندگان زن و 
نیز بانوان علاقه مند به نویسندگی برای حضور در 
این کانون دعوت می کنیم. برنامه های فعلی ما نیز 
در قالب نشست های بازخوانی یک کتاب و صحبت 

درباره آن در قالب یک نشست کارگاهی است. 

فروشنده فرهادی نامزد اسکار شد
آکادمی اس��کار روز گذش��ته برنامه اعلام 
اس��امی نامزدهای هش��تاد و نهمی��ن دوره را 
برگزار کرد و فیلم »فروشنده« اصغر فرهادی در 
لیست نامزدهای دریافت این جایزه سینمایی 
قرار گرفت. به گ��زارش مهر به نقل از هالیوود 
ریپورتر، »فروشنده« از ایران، »تونی اردمان« از 
آلمان، »تنا« از اس��ترالیا، »مردی به نام اوو« از 
سوئد، »سرزمین مین« از دانمارک نامزدهای 
بخش فیلم غیرانگلیس��ی زبان اس��کار شدند. 
هش��تاد و نهمین دوره جوایز اسکار 26 فوریه 
)بامداد دوش��نبه 9 اسفندماه( در دالبی تیه تر 

لس آنجلس برگزار می شود.

گ�روه فرهن�گ و هن�ر: بحث نق��د، منتقدان و 
ژورنالیسم سینمایی در ایران همواره با چالش های 
فراوانی روبه رو بوده است، چالشی که هر ساله در 
حال شدت گرفتن نیز هست. جنجالی مدام هم 
بر سر مباحث قدیمی اعم از فرم، محتوا و ماهیت 
نقد و هم بر س��ر مباحث به روزتر؛ از تصمیمات 
مدیریتی تا جریان های س��ینمایی و منابع مالی 
آثار و لابی منتقد و فیلمس��از، به گونه ای که در 
تمام این سال ها و بویژه در سال های اخیر شاهد 
جبهه بندی های مختلفی میان منتقدان هستیم. 
در روزه��ای باقیمان��ده تا آغاز س��ی وپنجمین 
جشنواره فیلم فجر و در شرایطی که از فضای نقد 
فیلم و نشست های نقادی به شکلی که در گذشته 
مرس��وم بود، خبری نیست، با 3 تن از منتقدان 
س��ینمایی درباره ای��ن چالش ها ب��ه گفت وگو 
نشستیم. »محمدتقی فهیم«، »محسن یزدی« و 
»امیر ابیلی« از منتقدان سینما و اعضای »مجمع 

نویس��ندگان و منتقدان سینمای انقلاب« در آستانه 
جشنواره فیلم فجر، میهمانان میزگرد »وطن امروز« 
با موضوع بررس��ی نقد و چالش های نقادی در سینما 

بودند. متن این گفت وگو را در زیر می خوانید.
***

 اگر بخواهیم نگاهی به گذشته نقادی در جشنواره و 
غیر از آن داشته باشیم، به نظر می رسد شرایط بشدت 

با گذشته تغییر کرده است، نظر شما چیست؟
فهیم: فضای نقادی در جشنواره را می توان به 2 بخش 
تقس��یم کرد؛ یکی بحث انتقادی در خود جشنواره و 
در جلس��ات نقد و بررسی فیلم ها و دیگری در فضای 
رس��انه ای خارج از فضای جشنواره. در سال های قبل 
بویژه در دهه 7۰ وجه هنری فیلم اولویت بیش��تری 
داشت و نقد نیز جدی تر بود. از سوی دیگر در این دوره 
ما دچار تکثر منتقد نشده بودیم و جمعیت منتقدان 
زیاد نبود و یکسری مجلات معدودی به موضوع سینما 
می پرداختند، به همین جهت نقد بیشتر متمرکز بر 
جلسات نقد و بررسی خود جشنواره بود و این جلسات 
به صورت حرفه ای برگزار می شد. همه  افرادی که امروز 
برای خودشان صاحب نام هستند در آن برهه دور هم 

می نشستند و نقد جدی سینما می کردند.
ابیلی: البته به نظرم در آن دوره بیشتر نقد و بررسی 
فیلم ها به ش��کل دورهمی مطرح بود و فقط اهالی 
سینما را درگیر خود می کرد تا اینکه فضای رسانه ای 
خاصی ب��ا تعداد مخاطب بالا پیرام��ون فجر وجود 

داشته باشد.
آن  در  بل��ه! چ��ون  فهی�م: 
دوره ش��اهد تکثر رسانه ها و 
خبرگزاری ه��ا نبودیم و وجه 
هنری س��ینما بیش از امروز 
مدنظر بود ام��ا هر مقدار که 
وجه تفریحی و تجاری سینما 
برجس��ته ش��د مخاطب نیز 
اهمیت پیدا ک��رد، زیرا دیگر 
فیلم ب��دون مخاطب معنایی 
نداشت. از ایجا به بعد چالشی 
بی��ن منتقد و فیلمس��از نیز 
به وج��ود آمد، زی��را هنگامی 
که در جشنواره زیرآب فیلمی 
می خورد، دیگر به فیلمس��از 

پروژه نمی دادند.
تاثی�ر  ه�م  ف�روش  روی   

داشت؟
ابیلی: به نظرم در دهه 7۰ و ابتدای دهه هشتاد چون 
اساسا جو رسانه ای امروز در ایام جشنواره برای فیلم ها 
شکل نمی گرفت و فضا آنقدر داغ نبود طبعا نمی توان 
گفت نقدها روی فروش تاثیر داش��تند زیرا منتقدان 
در جمع نخب��گان خود حضور داش��تند و با جامعه 
ارتباطی نداشتند اما حتما نظر منتقدان روی مدیران و 

تصمیم گیران سینما تاثیرگذار بود. 
فهی�م: مخاطب اساس��ا بحث دیگری هس��ت، هنوز 
هم منتق��دان روی مخاطب تاثیر چندان��ی ندارند و 
نمی توانیم تاثیر نقد در ایران را مثل سینمای آمریکا 

یا حتی اروپا بدانیم.
ابیلی: البته الان هم وقتی که 2 فیلمساز جوان داشته 
باشیم، کار اول یکی از آنها فروش بالایی داشته باشد 
و دیگری نظر مثبت منتقدان را جلب کند، در آینده 
به نفر دوم کارهای بیشتری پیشنهاد داده می شود و 

امکان ادامه فعالیت برای او مهیاتر است.
فهیم: الان همه چیز در رسانه رخ می دهد، وقتی نقد 
مثبت برای فیلم نوش��ته شود، بازتاب آن در رسانه به 
وفور مشاهده می شود، فلذا مدیران بدون اینکه فیلم ها 
را دیده باش��ند به نقدها توجه می کنند. برای همین 
هم هس��ت که منتقدان به فیلمسازان جوان توصیه 
می کنند فیلم گیشه ای نسازند و نخستین فیلم آنها 

منتقدپسند باشد. 
ابیلی: من از آقای فهیم سوالی دارم. در سال های اخیر 
بسیاری از منتقدان و روزنامه نگاران فیلم های بسیاری 
را پیش از آغاز جشنواره می بینند و آثار مطلوب شان را 
هم انتخاب می کنند. بنابراین ایام جشنواره صرفا زمان 
تقابل رس��انه ای گروه ها، طیف ها و چهره هاست چون 
جو رس��انه ای بر جوایز جشنواره نیز بسیار تاثیرگذار 
است. به نظر من البته این لزوما مساله منفی نیست. 
ولی آیا دهه در 6۰ و 7۰ هم این وضعیت و این تقابل 

جدی وجود داشت؟

فهی�م: ن��ه! کمتر از ۱۰ س��ال اس��ت که ب��ه دلیل 
قطبی شدن جشنواره چنین فضایی ایجاد شده است 
و برخی س��ینماگران هم پیش از جشنواره با برخی 

منتقدان لابی  می کنند.
 این جو رسانه ای سال های اخیر و گسترش منتقدان 
و رس�انه ها که درباره آن بحث ش�د تاثیری در میزان 
استقبال مخاطب دارد یا وضعیت مشابه دهه 70 است؟

ابیلی: به نظرم افزایش رسانه های اینترنتی، کانال های 
تلگرامی و ش��بکه های اجتماعی، نقد فیلم بویژه در 
جشنواره را بسیار پراهمیت کرده است به طوری که 
چند نقد از منتقدان و رسانه های شناخته شده بر یک 
فیلم با بازنشر در فضای مجازی می تواند بر طول صف 
تماشاگران آن فیلم در جشنواره تاثیر مستقیم بگذارد. 
س��الن یک فیلم اولی عمدتا در روزه��ای اول خالی از 
جمعیت است اما هنگامی که در برج میلاد اکران شود 
و با نگاه مثبت منتقدان همراه باش��د در سینماهای 
مردمی به سانس های فوق العاده نیز می رسد. پارسال 
»ابد و یک روز« و »ایستاده در غبار« از جمله همین 

فیلم ها بودند.
یزدی: من معتقدم اساس��ا قسمتی از رشد مخاطب 
س��ینما در س��ال های اخیر بویژه امسال به این نکته 
بازمی گردد که س��ینما به طور ج��دی و پرحجم وارد 
رس��انه شده اس��ت. بحث های مختلف سینمایی که 
در محافل مختل��ف صورت می گیرد به خاطر حضور 
سینما در رسانه است. رسانه باعث شده تا سینما برای 
مخاطب تبدیل به مس��اله ش��ود. 
اگر چه بس��یاری از مدیران دلایل 
مختلفی را برای رش��د سینما در 
دوره  خود بیان می کنند اما به نظر 
من رشد سینما در سال های اخیر 
مدی��ون رس��انه و پرداختن آن به 
سینماست. سینما در حال حاضر 
یکی از موضوعات اصلی رسانه های 
ما، اعم از نشریات مکتوب، فضای 
مج��ازی و ش��بکه های اجتماعی 
اس��ت و خود ای��ن در جلب توجه 
مردم به سینما نقشی اساسی دارد.

فهیم: به نظرم این حرف درستی 
اس��ت که فروش س��ینما مدیون 
رسانه ها نیز هس��ت. در سینمای 
جهان نیز فیلم ها با حواش��ی زرد 
م��ورد توجه ق��رار می گیرند تا به 
فروش برس��ند و ب��ه آنها اهمیت 
داده شود. اگرچه اینجا بحث های جدی در نقد سینما 
هم مطرح ش��ده اس��ت اما مس��ؤولان باید فکری در 
پیشبرد سینما داشته باش��ند. به نظرم این استقبال 
دائمی نیس��ت و باید برای سینما برنامه ریزی درست 
و کارشناسانه ای کرد. البته که در این برنامه ریزی باید 

رسانه های سینمایی نیز مورد توجه قرار گیرند.
 بازگردیم به فجر، این شکل قطب بندی رسانه ای از 

چه زمانی شروع شد؟
فهی�م: ب��ه نظ��رم زمینه های 
ش��کل گیری این اتف��اق از دوم 
خ��رداد 76 ب��ود ام��ا اوج آن با 
فیلم های ده نمکی ش��روع شد. 
فیلم های ده نمکی توانست بعد 
از یک ده��ه مخاطب میلیونی 
را به س��ینما بکشاند و در نقطه  
مقابل نیز چنی��ن فضایی برای 
یک فیلم دیگر ایجاد شده بود. 
بنابرای��ن این تقاب��ل به صورت 
عیان نش��ان داده ش��د. بعد از 
دوم خرداد زمانی که رس��انه ها 
و روزنامه های هم جهت با دولت 
ش��کل گرفتند، فض��ا دوقطبی 
و چپ و راس��ت ش��د و همین 
قطب سازی به سینما نیز کشیده 
شد. من دقیقا یادم هست در آن 

دوران، هنگام تماشای »آژانس شیشه ای« در سینما 
فلسطین ما 8-7 نفر بیش��تر نبودیم درحالی که در 
مقاب��ل 8۰-7۰ خبرنگار و منتقد اصلاح طلب حضور 
داش��تند. نکته جالب این بود که ما فیلم را از هر نظر 
اصولی تشخیص دادیم اما روشنفکران فیلم را برخلاف 
جامعه مدنی می دانس��تند و بش��دت ب��ا آن مخالف 
بودند. ما همانجا تصمیم گرفتیم انجمنی با دوستان 

همفکر خودمان تاسیس کنیم و در حمایت از آژانس 
بیانیه دهیم. اما ف��ردای آن روز به رغم نظر منتقدان، 
رسانه های اصلاح طلب آژانس را تحویل گرفته بودند. 
گویا مدیران ش��ان ندیده تش��خیص داده بودند که از 
 فیلم تعریف کنند. البته آن گروه ما هم تشکیل نشد و 

تداوم نداشت.
ابیل�ی: البته ای��ن تقابل گفتمانی از ابت��دای انقلاب 
وجود داشته و مثلا خط جریانی که ما آن را با آوینی 
می شناسیم در نقطه مقابل جریان روشنفکری و رسانه 
اصلی آن یعنی مجله فیلم قرار داشت. این تقابل هم 
در فیلم های مورد حمایت س��ینمای جهان و هم در 
فیلمسازان و فیلم های مورد حمایت یا مورد نقد ایرانی 
کاملا قابل مشاهده است. اما با این  همه به نظرم تقابل 
سال های اخیر کاملا بی سابقه است و مهم ترین علت 
این اتفاق وزن گرفتن و رشد ژورنالیست های فرهنگی 
و منتق��دان س��ینمایی جبهه انقلاب در س��ال های 
اخیر اس��ت. آقای فهیم هم گفتند که در دوران دوم 
خرداد منتق��دان جبهه انقلاب آنقدر در اقلیت بودند 
که جو جش��نواره یکسره در دس��ت روشنفکران بود 
و جبه��ه انقلاب حتی در ح��د حمایت همه جانبه از 
یک فیلم ظهور و بروز نداش��ت اما حالا در بسیاری از 
بحث های رسانه ای به بهانه آثار، تصمیمات مدیریتی یا 
جریان های سینمایی این جبهه انقلاب است که دست 
برتر را دارد. همین قدرت گرفتن هم تقابل 2 جریان را 

در سال های اخیر به اوج خود رسانده است.
 خب! ورود نیروهای جوان جبهه 
انقلاب در حوزه نقد از چه زمانی و 

چگونه آغاز شد؟
یزدی: بع��د از دوم خرداد بود که 
حزب اللهی ه��ا به چاره اندیش��ی 
افتادند. در آن دوران من خبرنگار 
مجلس بودم. ایام مجلس ششم. 
آن موق��ع مثلا خبرن��گار کیهان 
و رس��الت در یک س��و بودن��د و 
لش��کری از طیف مقابل در سوی 
دیگر. بنابرای��ن اصلا قطب بندی 
ی��ا  اصلاح طل��ب   اصولگ��را- 
ای��ن  در  روش��نفکر  انقلاب��ی- 
رویارویی معنا پیدا نمی کرد. تازه 
این وضعیت حوزه سیاسی بود، در 
ح��وزه فرهنگی که تقریبا نیروی 
خاصی از  جبهه انقلاب نداشتیم. 
طیف روبه رو عقبه روش��نفکری 

بسیار قوی داشت و همواره گعده ها و تربیت نیروی 
آنه��ا برقرار بود اما ما در این س��و تقریبا هیچ چیزی 
نداشتیم و به تدریج برخی افراد خالصانه وارد میدان 
ش��دند و س��عی در تغییر این موازنه داشتند. اینکه 
می گوی��م خالصانه از این جهت اس��ت که چون کار 
فرهنگی زودبازده نیس��ت، خیلی ها میل ورود به آن 
را نداشتند. دکتر شاه حسینی صحبت خوبی دارند، 
ایش��ان می گفتند ما 3۰ سال 
اس��ت که داریم کار اورژانسی 
می کنیم، من دیگر کار اورژانسی 
نمی کنم. می ایستم یکجا و برای 
۱۰ س��ال بعد تلاش می کنم. 
اینکه نیروه��ای حزب اللهی به 
این نتیجه رس��یدند که از کار 
اورژانسی فاصله بگیرند خودش 
زم��ان بس��یاری ب��رد و واقعا 
انس��ان های فداکاری ایستادند 
و ای��ن کار را ادام��ه دادند، زیرا 
تربی��ت نیرو نام و ن��ان ندارد و 
فقط زحمت دارد. ما به تدریج 
داریم محص��ول آن زحمات را 
می بینیم. رسانه های حزب اللهی 
بویژه در حوزه سینما و ادبیات 
و س��پس کتاب رش��د زیادی 
داشتند و حرف های شان شنیده 

می شود و تاثیرگذار است.
ابیلی: در این روند که دوس��تان از دوم خرداد روایت 
کردند، به نظرم یک نقطه عطف اصلی نیز س��ال 88 

است... .
یزدی: بله! قطعا سال 88 هم در این بین نقش اساسی 
داش��ت. ظهور و بروز جریان فرهنگی انقلاب به طور 
عام که ژورنالیس��ت های فرهنگی نیز بخشی از آن به 

حس��اب می آیند اساسا قابل قیاس با سال های 
پیش از آن نیس��ت و از 88 نس��ل جوان جبهه 
انقلاب به یکباره ب��ه صحنه آمدند و تبدیل به 

یک جریان شدند.
ابیلی: آقای یزدی از عقبه  جریان روش��نفکری 
و از تربیت نیرو توس��ط آنها با ایجاد پاتوق های 
فرهنگی و گعده ها صحبت کردند. من اینجا یک 
نقد و گلایه به آقای فهیم و هم نس��لان ایشان 
دارم. جری��ان مقابل همواره گعده ها، پاتوق ها و 
جلسات نمایش فیلم شان را به طور مرتب و مدام 
دنبال کرده است و نسل های شان هم پی درپی 
تربیت  شده اند. اما شما چرا به فکر تربیت نیرو 
و جایگزینی نسل جدید نبودید؟ نسل ما 2-3 
نس��ل با آقای فهی��م فاصله دارد و این وس��ط 
یک شکافی احس��اس می شود که پر نشده اما 
روش��نفکران پی درپی نس��ل خ��ود را بازتولید 
کردند. آیا ش��ما اصلا به فکر بازتولید و تربیت 

نیرو بودید؟
فهیم: واقعیتش را بخواهم بگوی��م؛ نه! ما خودمان را 
در مرحل��ه ای نمی دیدیم که بخواهیم به تربیت نیرو 
فکر کنیم و از س��وی دیگر درگی��ر کارهای روتین و 
روزمره بودیم. به طور مثال شخص بنده باید کار خبری 
می کردم و هفته ای 2 صفحه س��ینمایی درمی آوردم 
و کارهای حاش��یه ای زیادی داشتم و در کل وظیفه  
خودمان را تربیت نیرو نمی دانس��تیم اما همواره این 
انتظار را از بعضی دس��تگاه ها داشتیم و مدام  به آنها 
می گفتیم که ما به اندازه کافی نیروی انقلابی در زمینه 
نقد نداریم. بس��یاری از منتقدان روش��نفکر نقد را به 
عنوان تفریحی در اوقات فراغت و منبعی برای شهرت 
انتخاب می کردند و درآمد خودشان را از منبع دیگری 
به دست می آوردند. افرادی مثل ما اما در رده های پایین 
خبرنگاری بودیم و به خاطر موقعیت رسانه مان مطرح 
ش��دیم. فلذا قیاس این دو جبهه کار درستی نیست. 
آنها سازوکار مخصوص به خود را در تربیت نیرو دارند 
اما این روند در جبهه انقلاب متفاوت است. به نظر من 
تربیت نیرو در این جبهه برعهده نهادها و رسانه های 
انقلابی است. البته یکی از مسائل مهم در این زمینه 
نیز عدم اهمیت دادن به فردیت در رسانه های انقلاب 
است. من نخستین نفری بودم که پس از ممانعت های 
فراوان در کیهان توانس��تم عک��س خودم را به عنوان 
نویسنده مطلب درج کنم. اگر ما به این فردیت اهمیت 
ندهی��م و با آن مقابله کنیم نتایج خوبی را مش��اهده 
نخواهی��م ک��رد. ما نی��ز در 
همین س��اختار بودی��م و به 
همی��ن علت خیل��ی امکان 
بروز و ظهور نداشتیم. ما بارها 
می گفتی��م چرا مث��لا مجله 
فیلم نمایش ماهانه داش��ته 
باشد، س��فارت روسیه داشته 
باشد، فرانسه داشته باشد اما 
نمایش  بچه های حزب اللهی 
ماهانه  فیلم و نقد و بررس��ی 
آن را نداش��ته باشند؟ هنوز 
ه��م همی��ن را می گوییم و 
هنوز هم همین جلسات بین 
حزب اللهی ها به صورت مداوم 
و جدی وجود ندارد. برگزاری 
یک محفل سینمایی ادامه دار 
بی��ش از هزینه یک تله فیلم 
خرج ن��دارد اما تاثی��رات آن 
می تواند به مراتب از ساختن یک تله فیلم بیشتر باشد. 
تجربه پاتوق هم یک��ی از تجربیات موفق در جهان و 
ایران ب��وده ولی ما هنوز یک پاتوق جدی برای بحث 
و تب��ادل نظر بین رفقای هم طی��ف و هم فکر نداریم. 
پاتوقی که در آن هم کتاب خوانی رایج باشد، هم بحث 
و تبادل نظر شود و هم در آن کار خبری انجام دهیم. 
عمده  پاتوق هایی که ما برای این اهداف ترسیم کردیم 
کاربرد تجاری پیدا کردند و از هدف اولیه خودش��ان 
خارج ش��ده اند. ما باید به فکر یک محفل جدی برای 
گعده و تجمیع باشیم. تشکل ها هم نتوانستند به این 
وظیفه  خودش��ان عمل کنند. اگر بتوانیم یک چنین 
محفل��ی را ب��رای دغدغه مندان فرهنگ��ی در جبهه 
حزب الله ایجاد کنیم آن وقت می توان به بس��یاری از 

امور دیگر نیز جامه عمل پوشاند.
ابیل�ی: یک بحث مهم در میان بحث های آقای فهیم 
اش��اره به نقش سفارتخانه ها در ایجاد محافل و پاتوق 
برای روش��نفکران است. ما در سال های اخیر در حال 
پیگیری مداوم بحث »س��ینمای س��فارتی« و نقش 
سرمایه های خارجی در ساخته شدن آثار جشنواره ای 
داخلی هستیم اما ظاهرا حضور جدی سفارتخانه ها در 
 عقبه و پشتوانه روشنفکران بحثی قدیمی و ریشه دار 

است... .
فهیم: بله! از همان دهه 7۰ یکی از مراکز اصلی پخش 
فیلم و جلسات نقد و بررسی، محافل و پاتوق های ثابت 
فرهنگی بویژه س��ینمایی سفارت ها بودند. در این سو 
هم ما انتظار داشتیم نهادهای منتسب به انقلاب بار 
تشکیل این محافل را به دوش بکشند اما خب هیچگاه 

چنین اتفاقی نیفتاد.
ابیلی: ب��ه نظرم این یک��ی از وظایف اصلی »مجمع 

منتقدان و نویسندگان« سینمای انقلاب است.
ی�زدی: بله! حتما باید برای تشکیل و پیگیری چنین 

پاتوق هایی برنامه داشت.

گفت وگوی »وطن امروز« با اعضای »مجمع نویسندگان و منتقدان سینمای انقلاب« پیرامون چالش های نقد در سینمای ایران

جشنواره، لابی، نقد فیلم
فیلم

وطن امروز  شماره 2083  چهار شنبه 6 بهمن 1395

روز
ن ام

 وط
ی،

در
 حی

یم
راه

س:   اب
عك

 

فهی�م: الان همه چیز در رس�انه رخ 
می دهد، وقتی نقد مثبت برای فیلم 
نوشته شود، بازتاب آن در رسانه به 
وفور مشاهده می شود، فلذا مدیران 
بدون اینکه فیلم ها را دیده باشند به 
نقدها توجه می کنند. برای همین هم 
هس�ت که منتقدان به فیلمسازان 
جوان توصیه می کنند فیلم گیشه ای 
نس�ازند و نخس�تین فیل�م آنه�ا 

منتقدپسند باشد

یزدی: رسانه باعث شده تا سینما برای 
مخاطب تبدیل به مساله شود. اگر چه 
بس�یاری از مدیران دلایل مختلفی را 
برای رش�د س�ینما در دوره  خود بیان 
می کنند اما به نظر من رشد سینما در 
سال های اخیر مدیون رسانه و پرداختن 
آن به سینماست. سینما در حال حاضر 
یکی از موضوعات اصلی رسانه های ما، 
اعم از نشریات مکتوب، فضای مجازی و 

شبکه های اجتماعی است

ابیلی: این تقابل گفتمانی از ابتدای 
انق�لاب وج�ود داش�ته و مثلا خط 
جریان�ی ک�ه م�ا آن را ب�ا آوین�ی 
می شناس�یم در نقطه مقابل جریان 
روش�نفکری و رس�انه اصل�ی آن 
یعن�ی مجله فیلم قرار داش�ت. این 
تقابل هم در فیلم های مورد حمایت 
سینمای جهان و هم در فیلمسازان 
و فیلم های مورد حمایت یا مورد نقد 

ایرانی کاملا قابل مشاهده است

شعر


